

المستخلص

تناول البحث وسائل وطرق الدفع الخارجي بالتركيز على الاعتمادات المستندية ودراسة حاله الهيئة العامة للإمدادات الطبية المركزية, وهدفت الدراسة إلى التعرف على المشاكل والصعوبات التي تواجه تنفيذ الاعتمادات المستندية وكذلك التعرف على وسائل وطرق الدفع الأخرى في التجارة الخارجية.

و إحتوى البحث على ستة فصول تناول الفصل الأول التجارة الخارجية المفهوم والنظريات والمخاطر والمزايا الرئيسية وأثر التجارة الإلكترونية والعولمة عليها. والفصل الثاني إشتمل على الاعتمادات المستندية من خلال المفهوم والنشأة والتطور والأنواع المختلفة من الاعتمادات والأهمية والأطراف والمزايا والمخاطر والقواعد والأعراف الدولية الموحدة لإستخدامها. والفصل الثالث عن وسائل وطرق الدفع والمؤثرات الخارجية الأخرى في هيكل التجارة الخارجية وأثار السياسات المصرفية وميزان المدفوعات بنوعيه المحلى والدولي على التجارة الخارجية. والفصل الرابع خاص بدراسة حالة الهيئة العامة للإمدادات الطبية المركزية للنشأة والأهداف والتطور والانتشار الجغرافي وسياساتها على الإستيراد التي تعتمد على سياسات البنك المركزي, وتقييم النشاطات للاعتمادات المستندية بالمؤسسة. والفصل الخامس تناول التحليل الإحصائي وإختبار الفرضيات والفصل السادس تناول الخاتمة والنتائج والتوصيات.

حيث تم إتباع مناهج بحث مختلفة هي المنهج الوصفي والتحليلي و منهج دراسة الحالة, وأعتمدت الدراسة على المصادر الأولية والمصادر الثانوية, وتمثلت الفرضيات في الآتي :-

(1) تمثل الاعتمادات المستندية الوسيلة الأكثر إستخداماً من وسائل وطرق الدفع الأخرى في التجارة الخارجية.

(2) أدى تطور وتنوع وسائل وطرق الدفع في التجارة الخارجية إلى تفضيل و إستخدام أنواع أخرى على إستخدام الاعتمادات المستندية.

(3) التطبيق الصحيح والسليم للأحكام والأصول والأعراف الدولية الموحدة يقلل من المخاطر التي تنتج عن عمليات التجارة الخارجية.
ومن أهم النتائج التي خلصت إليها الدراسة:-

1- أن أفضل وسائل وطرق الدفع في التجارة الخارجية تركزت في الاعتمادات المستندية.

2- لم يتم تدريب موظفي المؤسسات السودانية على إستخدام وسائل الدفع الخارجي في التجارة.

3- تجد المؤسسات السودانية صعوبة في الرد على الرسالة التي بها مخالفات في الاعتماد المستندى التي ترد من البنك فتستعين إما بالمستفيد أو البنك للرد عليها.

ومن أهم التوصيات :-

أ / يجب أن تستفيد المؤسسات السودانية من تطور نظم و أنواع وسائل الدفع المختلفة.

ب / ضرورة التدريب النظري و العملي للعاملين بأقسام الاعتمادات المستندية في المؤسسات السودانية.

ج / ضرورة الاستفادة الكاملة من التجارة الإلكترونية لأنها من أهم روافد التجارة الخارجية.

Abstract

This research aimed to study the methods of payment in foreign trade mainly concentrating in use of documentary letter's of credit, The case study of Central Medical Supplies Public Corporation which specializing in drugs, perishables and medical equipments. The study also aimed to know the difficulties and problems facing the barks' customer in dealing with letters' of credit.

The study contained six chapters. The first chapter is about Foreign Trade, which contained principle of foreign trade, foreign trade theories, risk and advantages of foreign trade, effects of electronic trade and globalization of foreign trade. The second chapter dealt with documentary letters of credit, which included development and principle of documentary letter's of credit, importance type of letter's of credit, legal obligation for all parties using this methods of payment, advantages and risks and uniform customs& practice for documentary letter's of credit. The third chapter explained other methods of payment and their effectiveness in foreign trade, which included methods of payment and authoritative support in foreign trade, effects of banking policies to foreign trade, the effects balance of payment on foreign trade. The fourth chapter covered Central Medical Supplies Public Corporation practice and study, which contained establishment & objectives, and development, data to activities performance development for drugs & perishables and medical equipments for period (2001-2005), followed policies and procedures of imports from central bank (Bank of Sudan), activities evaluation of documentary letter's of credit in central medical supplies. The fifth chapter included statistic analysis data for study, the tested hypothesis. The sixth chapter explained conclusion & results and recommendations.

The research methodology depended on the descriptive and analytical method aimed to analyze data collected, from primary sources and secondary sources. The hypothesis are :-

- 1- The Sudanese establishments were using documentary letter's of credit more than other methods of payment in foreign trade.
- 2- The developed and created to different methods of payment in foreign trade, which have been making and using favorable another to use the documentary letter's of credit.
- 3- The correct practice and regulate sufficiently abide by the uniform international rules for methods of payment can be decrease the risk from foreign trade operations.

The main findings are :-

- (1) Documentary letters' of credit the best method to be use and applied compared with other methods of payment in foreign trade.
- (2) The employees of Sudanese corporations are not well trained to know and apply (UCP) in L/Cs.
- (3) There are many difficulties and problems facing the corporations in replying to the message of discrepancies so they refer to the issuing bank on the beneficiary.

The main recommendations are :-

- A- The Sudanese institutions have to be benefit from the developed and modern methods of payment.
- B- Training is necessary for all employees about documentary letters' of credit.
- C- It is necessary and important for Sudanese institutions to use and apply methods of payment of electronic trade.